
رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری اعلام کرد

 کشورهای اروپایی، آمریکای لاتین
 و آسیای میانه در اولویت لغو روادید
   ویزای الکترونیک تا یک سال آینده صادر می شود

فارس| رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری کشور می گوید ایران درحال 
بررسی لغو روادید چند کشور برای سفر اتباعش به 
ایران است.  مسعود سلطانی فر همچنین از صدور 

ویزای الکترونیک تا یک سال آینده خبر داد.  
 او درباره آخرین اقدامات انجام ش��ده برای لغو 
روادید کش��ورهای مختلف گفت: »هم اکنون ما 
برای اتباع 190 کشور که ایران را به عنوان مقصد 
گردش��گری انتخاب می کنند ویزای فرودگاهی 
صادر می کنیم که برای دو هفته صادر می شود و 

مشکلی هم ندارد.« 
او ادام��ه داد: »کارگروه��ی بی��ن س��ازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دس��تی و گردش��گری، 
وزارت خارجه، وزارت اطلاعات، وزارت کش��ور و 
سازمان صنعت، معدن و تجارت تشکیل شد تا ما 
بتوانیم برای تعدادی از کشورها لغو روادید داشته 
باشیم و پیش��نهادهای مختلفی در این کارگروه 

مطرح شد و به جمع بندی ها نیز رسیدیم.« 
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری کش��ور گفت:  »وزارت خارجه برای 
لغو روادید کشورها استنباط و تحلیلی دارد که به 
اعتقاد ما تحلیل درستی است و آن این است که 
درحالی که ایرانی هایی که متقاضی دریافت ویزا 
برای کشورهای مختلف هستند در خیابان های 
مختلف تهران و جل��وی س��فارتخانه ها روزها و 
ساعت ها در صف منتظر می مانند و مدارک زیادی 
از آنها خواسته می شود و ش��اید حتی هفته ها و 
ماه ها طول می کشد که به آنها ویزا بدهند درست 
نیست برای ما برای اتباع این کشورها لغو روادید 

داشته باشیم.« 
سلطانی فر ادامه داد:  » اگر قرار است لغو روادید 
انجام شود باید به صورت دوطرفه باشد و به اعتقاد 
ما این استدلال درست است ولی برخی کشورها 
مانند ترکیه و مالزی که توانسته  اند کارنامه خوبی 
در زمینه گردشگری داش��ته باشند کشورهایی 
هستند که برای بسیاری از کش��ورها به صورت 

یک جانبه لغو روادید کردند.«
او گفت: » هم اکنون پیش��نهادهای مختلفی از 
طرف وزارت امور خارجه به س��ایر کشورها شده 
است که اگر آن کشورها قبول کنند که به صورت 
متقابل آن کار را انجام دهند ما نیز آن کار را انجام 
می دهیم و اس��تدلال وزارت خارج��ه را که برای 
حفظ پرستیژ سیاسی کش��ور باید لغو روادید به 

صورت دوطرفه باشد می پذیریم.« 
معاون رئیس جمهوری در پاس��خ به این که در 
صورت آغاز لغو روادید کش��ورها کدام کش��ورها 
در اولویت قرار می گیرند، گف��ت: »در مرحله اول 
کش��ورهای همسایه و کش��ورهایی که در حوزه 
تمدن کشور ایران و در حوزه کشورهای اسلامی 
قرار دارند، کش��ورهای آسیای میانه و کشورهای 
اطراف مدنظر هستند تا بتوانند تردد راحت تری 

داشته باشند.« 
سلطانی فر ادامه داد:  «البته کشورهای اروپایی 
و آمریکای لاتین نیز در این  فهرس��ت قرار دارند 
اما این کشورها در مراحل بعدی لغو ویزا هستند. 
اما آن چیزی که می توان مش��کل هم��ه ما را به 
فوریت حل کند صدور ویزای الکترونیک اس��ت 
که ما با توجه به بحث های زیادی که داشتیم اگر 
بتوانیم شرایط لازم را فراهم کنیم امیدوار هستیم 
بین 6 ماه تا یک سال آینده بتوانیم سیستم ویزای 
الکترونی��ک را برق��رار کنیم.«  او گف��ت: » در این 
صورت ش��رایطی ایجاد می شود که هر کسی که 
می خواهد به ایران سفر کند از داخل منزل خود و 
از طریق شبکه اینترنت می تواند تقاضای ویزا بدهد 
و بررس��ی های آن انجام می شود و درنهایت تنها 
برای چسباندن ویزا به پاسپورت به نمایندگی های 
سیاسی ایران به خارج از کشور مراجعه کند. این 
کار مهم ترین و موثرترین کاری است که می توانیم 

انجام دهیم.« 

وزیر بهداشت: در این دولت نمی توانیم برای 
سلامت روان کاری کنیم

۴۰ هزار تخت روانپزشکی کم داریم

ش�هروند| وزیر بهداش��ت می گوید: »40 هزار 
تخت بیمارستانی برای اختلالات روانی کم داریم. 
هیچ وزیری هم نتوانس��ت این کمب��ود را جبران 
کند.« حسن  هاشمی با این حال تأکید می کند که 
در این دولت نمی توان برای س��لامت روان کاری 
کرد چرا که بیمه ها حمایتی از این بیماران ندارند 
و بعد از 11 روز بس��تری آنها را تحت پوشش قرار 
نمی دهند. او به فارس می گوید: » متاسفانه مجلس 
و بیمه ها پای کار نیستند، به نظر می رسد بیمه ها 
باید در این زمینه کمک و پوشش حمایتی را تأمین 
کنند تا بخش خصوصی نیز تشویق شود. این حوزه 
محتاج کمک است چرا که بیمار روانی گاهی یک 
فامیل را گرفتار می کند و این درحالی است که فرد 
مبتلا مقصر نیست. متاسفانه بیشتر مبتلایان جوان 
هستند و 50 تا حدود 70 سال زندگی جمعی را به 
نابودی می کشانند. به نظر می رسد وقت آن است 

که دولت و حاکمیت در این راستا کمک کنند.«

رئیس سازمان نظام پزشکی در گفت وگو با »شهروند«:  

بیمارستان های دولتی از ورشکستگی خارج شدند

فاجعه دریاچه ارومیه با افت 30 سانتی متری سطح آب زیرزمینی اتفاق افتاد

افت 2 متر ی سطح آب زیرزمینی در 60 دشت کشور  
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زهرا جعفرزاده| س��امانه 1690 که راه اندازی شد 
همه انتظار داش��تند مردم تماس بگیرند و شکایتشان 
از پزش��کانی که تعرفه های نامتعارف ی��ا همان به قول 
وزیر بهداش��ت، زیر میزی را اعلام کنند.  این اتفاق هم 
افتاد. ح��الا 10 روز از پانزدهم آبان ماه که این س��امانه 
رونمایی ش��د، می گذرد. به گفته رئیس سازمان نظام 
پزشکی تهران، از هفدهم آبان ماه که تماس ها رصد شد، 
تاکنون، 500 ش��کایت تعرفه ای در این سامانه به ثبت 
رسیده  است. علی اصغر پیوندی می گوید: »حدود 60 تا 
65 درصد شکایات واصله مربوط به استان تهران و بقیه 
مربوط به دیگر استان های کشور بوده است.« براساس 
اعلام این مسئول در سازمان نظام پزشکی تهران، تمام 
شکایت ها درحال کارشناسی اس��ت و در مدت 10 روز 
رسیدگی می شود. پیوندی تأکید می کند: »در صورتی 
که این افراد خارج از چارچوب تعیین شده حرکت کنند، 
با برخوردهای قهرآمیزی که قانون مشخص کرده است، 
مواجه می ش��وند.« علیرضا زالی، رئیس سازمان نظام 
پزش��کی اما نظر دیگری دارد. او معتقد است که تمام 
پزشکان برای رعایت تعرفه ها همکاری می کنند. زالی 
در گفت وگو با »شهروند« توضیحات بیشتری می دهد:   

  از زمانی ک�ه وزارت بهداش�ت س�امانه 1690 را 
راه اندازی کرد، چند روزی می گ�ذرد. در این مدت 
چه تعداد تماس با این سامانه برقرار شد؟ چه تعداد 

به شکایت از پزشکان مربوط می شود؟
تماس گیرنده ها سه گروه هستند؛ یک گروه تماس 
می گیرند و قطع می کنند. در روز اول 35 هزار تماس با 
این سامانه گرفته شد که 2 هزار مورد آن افرادی بودند 
که ارتباط را قطع می کردند.  گروه دوم کسانی بودند که 
برای اطلاع از تعرفه ها تماس گرفته بودند که این موارد، 
یک هزارم تماس ها را تش��کیل می داد، بیشتر سوال ها 
هم درباره آش��نایی با تعرفه های خدمات بیمارستانی 
بود که این سامانه تا حدودی پاسخگوی آنهاست. البته 
افراد برای اطلاع بهت��ر از تعرفه ها بهتر اس��ت به خود 
بیمارس��تان ها مراجعه کرده و از بخش حسابرسی این 
مراکز از تعرفه ها باخبر شوند.  گروه سومی که با سامانه 
1690 تماس گرفتند هم سوالاتی داشتند که ارتباطی با 

ماهیت سامانه نداشت. 
   از ای�ن تماس ها م�واردی هم بود ک�ه بخواهند 

زیرمیزی گرفتن پزشکان را اطلاع دهند؟
در روزهای اول این اتفاق نیفتاد، بیش��تر س��وال ها 
درباره نرخ خدمات بود. البته هنوز آخرین خبر را از نوع 

تماس ها نداریم و باید بررسی شود. در مدت زمان کمی 
که از راه اندازی این سامانه گذشته هم نمی توان وضع را 

ارزیابی کرد. 
  ارزیابی ش�ما از راه اندازی این س�امانه چیست؟ 
به اعتقاد شما راهکار خوبی برای گزارش تخلفات 

پزشکی می تواند باشد؟
بله، البته پیش بینی ما این است که پزشکان همکاری 
لازم را در رعایت تعرفه ها داشته باشند، البته باید زمان 

بیشتری بگذرد تا بتوان یک تحلیل منطقی ارایه کرد.  
   چند روز پیش خبری منتش�ر ش�د که در آن به 
روش های جدید زیر میزی گرفتن پزشکان اشاره 
شده بود، به نظر شما چقدر این احتمال وجود دارد 

که پزشکان متخلف، از راه های دیگری برای گرفتن 
زیر میزی استفاده کنند؟

 بعید می دانم این اتفاق بیفتد، آن خبر هم جدید نبود 
و قبلا اتفاق افتاده بود. با این حال تا الان ما خبری درباره 

این موضوع دریافت نکرده ایم. 
   پیش از این ک�ه طرح تحول نظام س�لامت اجرا 
شود، درباره ورشکستگی بیمارستان های دولتی 
اع�لام نگرانی ش�ده بود. ح�الا اجرای ای�ن طرح، 
چقدر توانسته بیمارس�تان های دولتی را از حالت 

ورشکستگی بیرون آورد؟
ببینید، مشکل مزمن بیمارستان های دولتی خیلی 
عمیق است. مطالبات فراوانی که در سال های گذشته 

داش��تند، کس��ری اعتبارات، اش��کالات در بحث های 
هتلینگ، مشکلات در تأمین نیروی انسانی، اشکالات 
فراوان در پرداخت کارانه و مزایا و... ازجمله این مشکلات 
است. بیمارس��تان های دولتی، یک دهه با بحران های 
مختلف اقتصادی روبه رو بودند. خوشبختانه در اجرای 
طرح تح��ول نظام س��لامت، بارقه های امی��دی ایجاد 
شد و گشایش��ی صورت گرفت.  برخی از ترازها درحال 
بازگشت به نقطه مطلوب هستند، اما چون حجم مشکل 
بیمارستان های دولتی خیلی زیاد است، فاصله زمانی 
زیادی لازم است تا به نقطه مطلوب رسید.  البته بخشی 
از آن در گرو تأمین اعتبارات است، بنابراین مجلس باید 
با نگاه عمیق به اعتبارات حوزه سلامت، به آنها پایداری 
دهد تا با کمک آنها بیمارستان های دولتی حرکت های 

جدیدی را آغاز کنند. 
  حالا بیمارستان های دولتی با چه مشکل عمده ای 

مواجه هستند؟
الان یک مش��کلی که وجود دارد این است که بخشی 
از این پولی که به تحول نظام س��لامت اختصاص یافت، 
به دلیل بدهی زیاد بیمارستان های دولتی به شرکت های 
تجهیزات پزشکی و ش��رکت های دارویی و خدماتی... و 
همچنین بدهکاری آنها به پرسنل و نیروی انسانی برای 
پرداخت کارانه به این بخش تعلق گرفت. البته بیش��تر 
تخت های بیمارس��تان های دولتی فرس��وده و قدیمی 
هستند و نیاز به یک بازس��ازی دارند. ناوگان تجهیزات 
بیمارس��تانی در بخش های دولتی، مدت زیادی اس��ت 
که تغییری نکرده. بس��یاری از فناوری های نوین به این 
بیمارس��تان ها راه پیدا نکرده، همه اینها باعث ش��ده تا 
بیمارستان های دولتی با چالش مواجه شوند، اما همین 
که این حرکت شروع ش��ده و نگاه جدیدی به اعتبارات 
حوزه سلامت شده، اقدام خوبی است اما نیاز به زمان دارد. 
   اجرای طرح تحول نظام س�لامت ب�ه وضع مالی 

بیمارستان های دولتی کمکی کرده؟
قطعا کمک کرده. این طرح با اصلاح تعرفه هتلینگ 
بیمارستان های دولتی و افزایش رشد تعرفه K و تأثیر بر 
درآمد اقتصادی بیمارستان های دولتی توانسته تغییرات 
زیادی ایجاد کند، در کنار آن هم این بیمارس��تان ها با 
اعتب��ارات عمومی دولت، می توانند مش��کلات مزمن 
خودش��ان را ح��ل کنند، یعن��ی می ش��ود گفت که 
بیمارستان ها از وضع قبلی خارج ش��ده اند. به نظر من 
اگر منابع مالی نظام سلامت پایدار شود، مشکلات این 

بخش کمتر هم می شود. 

ش�هروند| »فاجعه دریاچه ارومیه وقتی رخ داد که 
30 سانتی متر، سطح آب زیرزمینی در منطقه افت کرد. 
حالا با شرایطی روبه رو هستیم که سطح آب زیرزمینی 
60 دشت اصلی کشور، حدود 2 متر افت کرده اما چون 
نمی بینیم، عم��ق فاجع��ه را درک نکرده ایم«. خیلی 
وقت اس��ت که کارشناس��ان در حوزه های مختلف از 
درک نشدن فاجعه ای حکایت می کنند که آینده کشور 
را با بیابان شدن، پیوند داده است. می گویند اوضاع اصلا 
خوب نیست، برداشت از منابع زیرزمینی آب، تراز آبی 
در دشت های کش��ور را بر هم زده و فاجعه ای بزرگ تر 
و وحش��تناک تر از اتفاقی ک��ه در ارومی��ه رخ داد را به 
وجود آورده است. فاجعه ای پنهان زیر خاک که آن را 

نمی بینیم و نمی فهمیم چه در انتظارمان است. 
محمد درویش که با بغلی از آم��ار و اطلاعات تلخ و 
نگران کننده به میزگرد فرهنگ و آب: علوم اجتماعی، 
محیط زیست و صلح آمده بود، خبرهای تلخی داشت 
از وضع محیط زیست و شرایطی که با ادامه این وضع 
در انتظار کشور اس��ت. می گفت:  »بیش از 90 درصد 
اندوخته جانوری خودمان را از دس��ت داده ایم« و »در 
جنوب تهران 36 س��انتی متر در  سال زمین نشست 
می کند درحالی که اگر س��الی چهار میلیمتر نشست 
زمین در اتحادیه اروپا اتفاق بیفتد شرایط بحرانی اعلام 
می شود«. مطرح شدن این صحبت ها در روزهایی که 
همه از بحران می گویند و از روزهایی حکایت می کنند 
که نیمی از ایران به دلیل بیابانی ش��دن و خشکسالی 
خالی از سکنه خواهد ش��د، آینده ای خشک و بیابانی 
برای ایران را ترس��یم کرد. آینده ای که بسیاری آن را 

فاجعه می دانند. 
مدیرکل دفتر آموزش و مش��ارکت مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیست، در این خصوص می گوید: »الان 
در شرایطی این جا نشسته ایم که بر اساس اعلام  بنیاد 
سازمان زمین شناسی کشور و مطالعات رسوب شناسی 
اتفاقاتی افتاده که در طول 400 هزار  س��ال گذش��ته 
نظیر نداشته است. نظیر نداش��ته که همزمان شاهد 
عقب نشینی یک کیلومتری تالاب گمیشان در سواحل 
خزر باش��یم. عمق متوس��ط تالاب انزل��ی، در جایی 
که هر  س��ال بیش از 2 هزار مترمکعب ب��ارش دارد، از 
14 متر به یک متر برسد. گاوخونی، بختگان، مهرلو، 
ارژن و ... خشک ش��ود.  هامون های سه گانه را از دست 
بدهیم. جازموریان به یک چش��مه تولید گرد و خاک 
تبدیل شود. 30 درصد زاگرس خشک شده و بیش از 

18 میلیون بلوط خشک شده باشد.« 
او با اش��اره به این که بی س��ابقه اس��ت که س��طح 
س��فره های آب زیرزمینی در 60 دشت اصلی کشور 
بیش از 2 متر سقوط کند، ادامه می دهد: »این سقوط 
در شرایطی اتفاق افتاده است که فاجعه دریاچه ارومیه 
به دلیل افت سطح آب به میزان 30سانتی متر رخ داده 
اس��ت. این افت 30 سانتی متری سطح آب زیرزمینی 
باعث شد ما یک پهنه نیم میلیون هکتاری را از دست 
بدهیم که از آن به عنوان یکی از بزرگ ترین رخدادهای 

بیابان زایی قرن یاد می ش��ود. پس چگونه است که در 
60 دشت اصلی کش��ور به میزان 100 میلیون هکتار 
س��طح آب زیرزمینی 2متر افت می کند. با این اتفاق 
دریاچه های��ی به مراتب بزرگ تر از ارومیه را از دس��ت 
داده ایم و چون نمی بینیم متوجه خطر نیس��تیم. این 

شرایط امروز جامعه است، بسیار بحرانی و تاریخی.« 
از روزی ک��ه صحب��ت از بحرانی ش��دن وضع آب و 
شرایط زیست محیطی کشور شده، همگان معتقدند 
باید تمامی دس��تگاه ها و ابزارهای کشور در یک خط 
و یک راه به کار گرفته ش��وند تا بحران کمرنگ ش��ود. 
درویش ه��م به این عزم همگانی معتقد اس��ت اما در 
این میان قدم هایی برداش��ته می ش��ود که نه تنها به 
حل بحران کمکی نمی کند، حتی به پررنگ تر شدن 
آن می انجامد، »در ش��رایطی که کمین��ه انتظار این 
است همه ابزارها و بازوها با همه سازمان ها و نهادهای 
حاکمیتی کوشش کنند تا سازمان متولی بهبود وضع 
زیس��ت محیطی کش��ور از بالاترین اقتدار برخوردار 
باشد تا بتواند جلوی مش��کل را بگیرد، می بینیم که 
63 نماین��ده مجلس طرحی را ب��ه مجلس می دهند 
و خواس��تار انحلال س��ازمان حفاظت محیط زیست 
می شوند. چگونه چنین واقعیتی امکان پذیر است؟ این 
نمایندگان، طرح انحلال را مطرح می کنند چرا که در 
حوزه انتخابیه آنها اجازه اح��داث جاده یا حفر چاه و ... 
داده نشده است. ما چقدر ما کم کاری کردیم در انتقال 
مطالبات محیط زیستی کشور که وضع به این فاجعه 

هولناک رسیده است.« 
 بیش از 90 درصد اندوخته جانوری کشور

 از دست رفت
او به روزگاری اش��اره می کند که اسکندر فیروز در  
سال 51 کلنگ سازمان را به زمین زد و می گوید: »در 
آن سال ها فقط در غرب استان فارس 200 هزار کل و 
بز داشتیم الان مجموع کل، بز، قوچ، میش، آهو، شوکا 
و مرال کشور به 110 هزار راس هم نمی رسد. ما بیش 
از 90 درصد اندوخت��ه جانوری خودمان را از دس��ت 
داده ایم اما هیچ وقت، هیچ یک نماینده مجلس سوالی 
از رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، وزیر نیرو یا 
وزیر جهادکشاورزی نپرسید که چرا این شرایط برای 

محیط زیست کشور افتاده است.« 
مدیرکل دفتر آموزش و مش��ارکت مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیست، در ادامه از فاجعه بزرگی خبر 
می دهد که بیخ گوش پایتخت در حال رخ دادن است، 
اما بحران تلقی نمی ش��ود، »چرا باید در جنوب تهران 
36 سانتی  متر در  سال زمین نشست کند در حالی که 
با 4میلیمتر نشس��ت زمین در اتحادیه اروپا، شرایط 
بحرانی اعلام می ش��ود. در جنوب تهران، در پایتخت، 
جایی که بیش��ترین متخصص وجود دارد، بیشترین 
NGO در آن فعال اس��ت، بیشترین رس��انه را دارد، 
90 برابر ش��رایط بحرانی در اتحادیه اروپ��ا، زمین در 
حال نشست است اما همه نسبت به آن بی تفاوتند. از 

نمایندگان مردم تا رسانه ها و دانشگاهیان.« 

قصه تخریب محیط زیست قصه امروز و دیروز نیست، 
ما فرزندان کسانی بودیم که به مباحث محیط زیستی 
به ش��دت توجه می کردن��د، قدیمی ترین س��ند این 
کشور در منشور کوروش، به مردمش می گوید به فهم 
آب رس��یدن و گندم را گرامی داشتن آیین من است، 
درویش با اشاره به تاریخ کش��ور و توجه ویژه ای که به 
مسائل زیست محیطی در طول تاریخ آن شده می گوید: 
»به نظر می رس��د ما فهم اکولوژیک را از آن چیزی که 
باید به دانسته هایمان از مقطع ابتدایی اضافه می کردیم، 
حذف کردیم.« او مثالی می زند از دوره ریاست جمهوری 
محمود احمدی نژاد و طرحی که او برای تأمین علوفه 
گاوها و دور زدن تحریم ها مطرح کرد، »رئیس جمهوری 
سابق کشور در  س��ال 91 در مجلس اعلام می کند ما 
تحقیق کردیم 6میلیون تن دانه بلوط در جنگل های 
زاگرس وجود دارد، اگ��ر این دانه ها را جمع کنیم، هم 
مشکل تأمین علوفه را حل کرده ایم و هم تحریم ها را 
دور زده ایم. رئیس جمهوری سابق کشور درحالی این 
راه را برای دور زدن تحریم ها پیشنهاد کرد که دانه های 
بلوط غذای سنجاب هاست. سنجاب ها این بلوط ها را 
برای روز مبادا در خاک پنهان می کنند و خوشبختانه 
یادشان می رود و همین بلوط های دفن شده زادآوری 
طبیعی جنگل های زاگرس م��ا را تضمین می کنند. 
اگر این جنگل ه��ای زاگرس نباش��د، کارون، کرخه، 
جراحی، مارون، زاینده رود، س��یمینه رود و... از دست 
می روند که از دس��ت رفت��ن آنها به معنای از دس��ت 
رفتن 40 درصد منابع آب ش��یرین کشور است. حال 
چگونه عالی ترین مقام اجرایی کش��ور می خواس��ت 
بزرگ ترین تنش بین المللی کش��ور را با از بین بردن 
40 درصد منابع آب شیرین کشور، یعنی زاگرس حل 
کند، دلیلش این است که رئیس جمهوری سابق کشور 
روی نیمکت هایی که باید فهم اکولوژیک به او آموزش 
داده شود، تحصیل نکرده بود، این پیشنهاد جای خالی 
مباحث محیطی زیستی را نش��ان داده است. ما بسیار 
کم کار کرده  ایم. ی��ک روزنامه نداریم که صفحه ثابت 
محیط زیس��ت داشته باش��د یا یک برنامه تلویزیونی 
نداریم ک��ه همچون 90 در پربیننده ترین س��اعت به 
طرح مباحث زیس��ت محیطی بپردازد. چگونه انتظار 
داریم مردم به محیط زیس��ت به عنوان اولویت زندگی 

خودشان نگاه کنند.« 
 جامعه به دلیل در خطر بودن اعتبار آب

 در خطر است 
از وقت��ی بحران پررنگ و پررنگ تر ش��د، انگش��ت 
اتهام، بلایی که بر س��ر آب آمده، متهمان بس��یاری را 
نشان داده است. برخی دولت و سیاست های مدیریت 
آب را متهم اصلی اعلام کردن��د و برخی هم گناه را بر 
گردن کشاورزی کشور و برداش��ت های بی رویه برای 
توسعه این بخش دانستند، هر کس متهمی برای این 
بلا تراشید. اما به اعتقاد  هادی خانیکی »گناه بی توجهی 
به محیط زیست و بی توجهی به آب بر دوش همه است. 

دولت، جامعه، متخصصان و...« 

استاد دانش��گاه در حوزه فرهنگ و ارتباطات هم در 
این نشست با اش��اره به این که گفت وگو در جامعه ما 
امری تزیینی اس��ت، می گوید: »ه��ر وقت که مجبور 
ش��دیم گفت وگو کردیم، وقتی که لازم بود گفت وگو 
کنیم، این کار را نکردیم. در ابتدا باید مطالعات عمیقی  

روی این موضوع انجام می دادیم که البته انجام نشد.« 
او با یادآوری این که دوستان در گذشته به سندی اشاره 
می کردند که سند جامع آب در ایران بود، ادامه می دهد:  
»در 9 ویرایش این سند، به آب به عنوان پدیده اجتماعی 
توجهی نشده بود. باید آگاه باشیم به این که جامعه ای که 
به لحاظ اعتبار آب در معرض خطر است، کل جامعه در 
خطر است، یعنی این فقط انتفال خطر آب به یک حوزه 
بیولوژیک نیس��ت. انتقال خطر آب به حوزه سیاست، 
به حوزه معرف��ت، فرهن��گ و نظایر آن هم هس��ت.« 
خانیکی ادامه می دهد:  »باید بپذیریم، تعریف کنیم 
همانطوری که جامعه ما از لحاظ آب، جامعه در مخاطره 
و بیم است به لحاظ اجتماعی، فرهنگی و سیاسی هم 
می تواند جامعه در بیم یا مخاطره تعریف ش��ود. برای 
آگاهی نس��بت به جامعه در مخاط��ره، جامعه ای که 
درحال بیم است، قطعا باید به مسائل و تعاریف جدیدی 

بپردازیم.«
  عباس عبدی، پژوهش��گر اجتماعی و روزنامه نگار 
هم در این نشس��ت که با موضوع فرهنگ و آب:  علوم 
اجتماعی، محیط زیست و صلح  برگزار شده بود، یکی 
دیگر از سخنرانان بود، با تأکید بر این که در واقع مسأله 
ما آب نیست، آب را هم یکی از مسائل کشور می داند، 
»برخوردی که ما با سوخت می کنیم بدتر از برخوردی 
اس��ت که با آب می کنیم. اگر آب  را زیاد مصرف کنیم 
خس��ارت و آلودگی به جای نمی گ��ذارد ولی مصرف 
بالای سوخت آلودگی هوا به همراه دارد با این حال این 
کار را می کنیم.«  او ادامه می دهد: »مشکل اساسی این 
اس��ت که اگر بهترین بازیکن دنیا را بیاورید در زمینی 
که س��نگلاخ اس��ت، نمی تواند بازی کند. این تغییر 
ساختار بازی کلیدی ترین مسأله ماست که بفهمیم 
 گیر کجاس��ت. گیر ما اصلا محیط زیس��ت نیس��ت. 
می بینیم که محیط زیس��ت ما دچار مشکل شده، اما 
فقط محیط زیست ما نیست که دچار مشکل و بحران 
است. تا وقتی به ریشه این مسأله نپردازیم نه می توانیم 
آن را درست کنیم و نه مسائل دیگر را.« عبدی با اشاره 
به این که گفته می ش��ود مردم بای��د از دولت مطالبه 
داشته باشند تا مشکلات حل شود، می گوید: »به نظر 
من، دولت است که باید از مردم کشورش مطالبه داشته 
باشد که چرا اجازه می دهید من سوخت و آب را با این 
قیمت عرضه کنم؛ از جیب خودتان دارم به ش��ما این 
امکانات را می دهم به قیم��ت بقای کوتاه مدت خودم. 
یک بطری کوچ��ک آب 500 تومان اس��ت، کل پول 
آب مصرفی خانه تان در ماه  هزار تومان هم نمی شود. 
تا وقتی که چنین سیستم و ساختاری وجود دارد، ما 
از مدیران کشور چه توقعی داریم تا بتوانند مشکلات 

را حل کنند.« 

خبر
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روي خط خبر

مدیرعامل سازمان انتقال خون: 

 ذخیره خونO- برای
 مدیریت بحران تصادفات مطلوب نیست

ایلنا| مدیرعامل سازمان انتقال خون، ذخیره 
خ��ون O- برای مدیری��ت بح��ران تصادفات را 
مطل��وب نمی دان��د و می گوی��د: »در ح��وادث و 
بحران ها در صورت��ی که ذخیره بالای��ی از گروه 
خونی O-  و فرآورده های آن در بیمارس��تان ها و 
مناطق حادثه خیز نداشته باشیم با مشکل مواجه 
می شویم.« پورفتح الله در توضیح بیشتر به برنامه 
این سازمان برای مدیریت حوادث و بحران اشاره 
می کند.»ما به دنب��ال اجرای برنامه ای هس��تیم 
که بتوانیم تأمین خون در بحران ه��ا و حوادث را 
به خوبی مدیریت کنیم که این مسأله نیاز به زمان 
دارد. اگ��ر ذخیره گروه خون��ی O- به حد کافی 
وجود داشته باشد، می توانیم بدون ایجاد سازگاری 
خون را مستقیم به مجروح تزریق کنیم و وضع او 
را به ش��رایط پایدار برسانیم که از این طریق جان 
بسیاری از افراد نجات پیدا خواهد کرد.« به گفته 
او، اهدا کننده گروه خونی O- در کش��ور بسیار 
کم اس��ت، به همین خاطر باید برای این مس��أله 
سرمایه گذاری و مشارکت بیش��تر افراد را جلب 
کرد. او اشاره ای هم به اهدای خون در ایام تاسوعا 
و عاشورا می کند. »در این 2روز، 47 هزار و 962 نفر 
برای اهدای خ��ون مراجعه کردند که از این تعداد 
39 هزار و 890نفر موفق به اهدای خون ش��دند؛ 
این میزان 3برابر ظرفیت اهدای خون در روزهای 

عادی است.«
مدیرعامل سازمان انتقال خون ادامه می دهد: 
»زمانی که در هر اس��تان 5 تا 7برابر مصرف روزانه 
ذخیره خون داش��ته باش��یم در وضع عادی قرار 
گرفته ایم و اگر میزان ذخیره خ��ون بیش از این 
مقدار باشد، مجاز به جابه جایی خون از یک استان 
به دیگر استان ها هس��تیم که این مسأله در زمان 

بروز وضع بحرانی می تواند بسیار موثر باشد.«

اعلام اسامی 1۰ ماده غذایی غیرمجاز
شهروند| س��ازمان غذا و دارو اس��امی 10 ماده 
غذایی غیرمجاز را اعلام کرد. روابط عمومی سازمان 
غذا و دارو اعلام کرد: ترشی بادمجان و ترشی مخلوط 
با نام تجاری مازند کنش قائم، پروتیین کنس��انتره 
نارمک، سالاد فصل گنج سلامت، رشته  آش سهیل 
مازند، رشته  آش و پلویی سهند، شکر پنیر ایجشکا، 
ماکارونی ش��ایق از ش��رکت مهرآوران خورشید و 
لواش��ک مخلوط چند میوه، میوه فرآوری ش��ده و 
میوه خشک شده با نام تجاری طاب طاب از شرکت 

ترشکامان خراسان شمالی غیرمجاز هستند.
براس��اس ای��ن گ��زارش، واحده��ای تولیدی و 
محصولاتی ک��ه نام آنها ذکر ش��د ب��ه دلیل تولید 
محصولات غذایی  غیربهداش��تی، براس��اس اسناد 
و مجوز های بهداش��تی جعل ش��ده موردنظر اداره 
کل فرآورده ه��ای غذایی، آرایش��ی و بهداش��تی، 
غیرمجاز شناخته شدند. س��ازمان غذا و دارو تأکید 
کرد: از کس��انی که محصولات نامبرده را در سطح 
عرضه مش��اهده می کنند درخواس��ت می شود در 
اسرع وقت، روابط عمومی سازمان سازمان غذا و دارو، 
معاونت های غذا و داروی دانشگاه های علوم پزشکی 
سراس��ر کش��ور و نیروی انتظامی را مطلع کنند تا 
نسبت به جمع آوری آنها در کوتاه ترین زمان ممکن 

اقدام شود.

ابزار آنلاین برای مقابله با صید غیرقانونی آبزیان

گوگل حافظ دریاها می شود
ایسنا| گوگل ظاهرا قصد دارد دل را به دریا بزند و 
گام به آب های ناشناخته بگذارد تا با صید غیرقانونی 
آبزیان مقابله کند. بر همین اساس شرکت گوگل در 
گزارش جدیدی از ابزار جدید خود پرده برداش��ت. 
این ابزار جدید در اس��ترالیا و با ه��دف ردیابی صید 
غیرقانونی در آب های این منطقه و کمک به حفاظت 
از حیات آبی ارزشمندِ آن، به کار گرفته می شود. این 
اب��زار جدید گوگل که هنوز نامی روی آن گذاش��ته 
نشده با کمک داده های ماهواره ای می تواند به صورت 
زنده هزاران قایق و کشتی را ردیابی کرده و عاملان 
صید غیرمجاز را شناسایی کند. »جان آموس«، رئیس 
و موسس سازمان س��نجش و پایش محیط زیست 
»اسکای تروث« می گوید:   بسیاری از اتفاقاتی که در 
دریاهای آزاد می افتد از چشم ما پنهان است که این 
مسأله مانع بزرگی در راه آگاهی اقدامات غیرمجاز در 
اقیانوس هاست. به گزارش نیچرورلدنیوز، »اسکای 
تروث« و گروه طرفدار محیط زیس��ت »اوش��یانا« با 
حمایت کمپانی گوگل با ساماندهی دوباره سیستم 
موقعیت یاب اتوماتیک )AIS( که اطلاعات مکانی 
جی پی اس کش��تی ها را دریافت می کند تا حرکت 
آنها را ردیابی کند، این سیستم جدید را ارایه کردند. با 
استفاده از این سیستم تاکنون حدود 3000 کشتی 
ماهیگیری ردیابی ش��ده اند. آموس افزود: اطلاعات 
ماهواره ای به ما کمک می کند تا فعالیت های انسان 

در اقیانوس ها را شفاف تر از گذشته ردیابی کنیم.

ایران سهامی خاص به ش�ماره ثبت 288522 و شناسه ملی 
1۰1۰326۴895 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 

سالیانه مورخ 1393/۰۴/25 تصمیمات ذیل اتخاذ شد:
روزنامه کثیرالانتشار شهروند جهت درج آگهی های شرکت 
تعیین شد. موسسه حسابرس�ی تدبیر محاسب آریا به شناسه 
ملی 1۰1۰3879۴9۰ به عنوان و بازرس علی البدل و حسن 
رضا پویا به ش�ماره ملی ۴5597936۴6 به عنوان بازرس 
اصلی برای یکسال مالی انتخاب ش�دند. ترازنامه و صورت 

حساب سود وزیان سال مالی 92 به تصویب رسید.

م الف 11۰286

ثبت اسناد واملاک کشور      
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیر تجاری تهران  
امین ستایش

آگهی تغییرات شرکت سرمایه گذاری هلال  احمر 
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